

# Referat af ordinært møde den 21/2 kl. 19.00

Afbud: Ingen.

Gæster: Inge, Poul, Connie, Knud, Finn Neumann og Finn Jørgensen

1. Godkendelse af referat fra sidste møde. Tjek
2. Status på fjernvarmeløsning, vi kan jo kun drøfte det vi ved. Vi har fået en anmodning fra Vivian, som spørger om vi bliver vi diskrimineret, fordi vi bor i et lille samfund ude på landet mht. prisen for at få fjernvarme? Det er nemlig forbrugerne i Grønnemose, som skal betale for ledningen fra Aarup og til Grønnemose, det er derfor det bliver så dyrt. Og mange er begyndt at købe varmepumper. Vi venter og ser hvor det ender, når det er behandlet i kommunen. Er der noget alternativ til fjernvarme fx en arbejdsgruppe som vil arbejde med en anden fælles varmekilde. Vi afholder gerne et møde hvor en sådan arbejdsgruppe kan nedsættes.
3. Status på Rema projekt. Der sker ikke noget offentligt i REMA-sagen lige pt. Der arbejdes med lokalplan osv. Men vi kan måske forvente at det kommer i gang til foråret 2024. Rema Etablering har en god dialog med Assens kommune og ser positivt fremad.
4. Status på Stender projekt ved Bogensevej/Industrivej og er der evt. mere på vej. Herunder den toiletbygning vi talte om ved et tidligere møde. Det lover godt og Stender er meget positive, og glade for samarbejdet med Assens kommune. Vi håber at der kommer toilet og badeforhold med betaling, som lastbilchauffører og andre trafikanter kan bruge.
5. Generalforsamling planlægges: Ole og Randi er på valg. Suppleanter er på valg hvert år, ligeså revisor og revisorsuppleant. Alle forventes at modtage genvalg. Det er der styr på.
6. Poul og Helle deltog i Temadagen på Gl. Avernæs. Må vi høre fra jer hvad I synes om det og hvad kan vi ellers bruge det til. En god og interessant dag hvor bla. Vincent Hendricks var foredragsholder, "Vi skal trække på samme hammel". PP vil anbefale andre at deltage i sådanne arrangementer. PP fortalte lidt om dagen ud fra sine notater. Bla. om demokrati og kommunes opgaver, folks forventninger, kommunikation og tillid. Der efter noget om foreninger i Danmark. Til sidst var der gruppearbejde, hvor der bla. blev talt om emner til dialogmødet som kommer i år. Tema til dialogmødet bliver: Lokalrådenes arbejde, et emne fra os og et emne fra politikerne.

Poul egne noter:

En god og interessant dag, som bestod af 3 dele. 2 oplæg og gruppearbejde med plenum.

Første oplæg fra professor i filosofi, Vincent Hendricks: **"Fra coronakrise til klimakrise: Fællesskabets betydning i en krisetid.**

Han nævnte bla.:

- Kriser vender den tunge ende nedad. Det starter globalt og ender lokalt..

I krisetider samler vi os, men **succes er altid individuel, mens krisen er kollektiv.**

- Nævnte kommunens Vision 2030, "Med Vilje og Hjerte". Handler meget om vi, os, vores, etc., men ikke - hvad skal jeg?

- Et **demokrati** er balance mellem det fælles og det individuelle, og derfor må borgere afgive suveræniteten. Kommunen er ansvarlig for samfundskontrakten.

- demokrati handler også om **tillid**. Tænke godt om andre, være kompetent. **At vise tillid, betyder også at man blotter sig!!** Derfor skal man sørge for orden i eget hus.

- Ved utryghed maksimerer folk **egennytt**. Hvad er bedst for mig. Tænk på hamstringer af eks. Gær. Lige gyldigt, om andre får!

- I krisetider lukker folk sig om sig selv. Hvordan åbne op?

I flg. Vincent har vi pt odds imod os i lokalråd grundet kriser. **Måder at engagerer folk på:**

- Lave opsøgende arbejde. Gå foran, men ikke alene. Søge at komme under huden på folk, og det er det sværeste. Give folk det de vil have, og lidt af det de ikke forventer. Evt. provoker, skæld lidt ud.

- et udgangspunkt kunne være at tænke: "Hvad er de værste tænkelige fordomme om os? Lave et greb på det og gøre det modsatte."

Andet oplæg var med lektor Evald Bundgård Iversen: "Civilsamfundets betydning for udvikling i landdistrikter".

Det handlede om et ikke helt færdigt forskningsprojekt, hvor 4 kommuner har deltaget, herunder Assens. Øvrige er Skive, Tønder og Vordingborg. Der foreligger en rapport om foreningers oplevelser, og en om borgernes oplevelser er under udarbejdelse.

Der blev gennemgået en række tabeller, men lettest at studere rapporterne selv. Han sagde, at på foreningsdelen var svarprocenten i Assens på 55% (højest af de 4), men på borgerdelen var svarprocenten 25% (lavest af de 4) Resultaterne er delt op ift. størrelser. Byer over 5000 indbyggere, byer mellem 3-5000 indbyggere, og landsbyer under 3000 indbyggere.

Han nævnte også, at **Civilsamfundet er den sidste organisatoriske enhed, der forbliver åben.**

Over middag var der gruppearbejde om fællesskaber med 4 temaer:

- 1) Lokalrådenes og landsdistriktrådets virke med 6 underpunkter
- 2) Foreningslivet med 4 underpunkter
- 3) Sociale fællesskaber og ensomhed med 3 underpunkter
- 4) Andre forslag til emner under fællesskaber

Grupperne var sammensat på tværs, og var meget forskellige i størrelse, indhold, stil mm.

Det var rigtig godt og givtigt.

Konklusion efter fremlægning i plenum var, at **"Lokalrådenes funktion og virke"**, hvorfor dette punkt dagsordensættes på de kommende dialogmøder.

Vi kan varmt anbefale at deltage i lignende arrangementer. Det giver gnist og gejst at mødes og tale på tværs af lokalråd.

7. Forslag fra Inga om at tage fat i trafikikkerheden ved udkørsel fra Søndergårdevej mod Gelsted. Kan der opsættes et spejl. Inge tager kontakt til trafikafdelingen, og får dem til at se på sagen. Poul oplyser at der har igen været hastighedsmåling på Gelstedvej, både ved nr. 12 (ved Lærkeskolen) og ved nr. 25. Ved nr. 25 blev der alene givet 10 klip og i alt 77 forseelser. Det vidner op at vi har ret i vores antagelser om risikoen ved at krydse vejen ved Rørup kirke Målingerne var bestilt af Inge og det vil ske igen hvis der behov.
8. Forslag fra Anette om at vi i bestyrelsen spiser sammen 2 gange årligt i forbindelse med møder hvor vi ikke har gæster. Forslaget kommer op for at tilgodese dem som laver et stykke frivillige arbejde. Kunne man evt. lave en generalforsamling med spisning, eller en nytårskur evt. sammen med sogneforeningen eller andet. Vi har besluttet at vi spiser sammen to gange årligt.
9. Skal vi igangsætte ansøgning til Assens kommune om at få igangsat en udviklingsplan for området. Det er vigtigt at huske alle landsbyer i Rørup sogn, så det ikke bliver en forening kun for Grønnemose. Vi kan godt kontakte f.eks. Gribsvad for at høre hvad de ønsker for deres område, når

der bliver bygget. Kan vi kontakte de husstande som roder meget lige ud til offentlig vej, og bede dem tænke på hvilke signaler de sender/ikke sender når det roder lige ud til vejen.  
”BLUP ”-udviklingsplan er det noget vi kan bruge?

BLUP står for **Bæredygtig Landsby UviklingsPlan**. Poul fortalte kort om ”Blup” bla. ud fra samtaler med Jordløse, der er i gang. Også Veringe er begyndt. Arbejdet tager ca. 9 måneder, og har udgangspunkt i FN`s 17 verdensmål, omsat til hverdagssprog og handling på landsbyniveau. Arbejdet ledes Thyge Mortensen fra Landsbyhøjskolen i Rudme. Der vil være møder både fysisk og online. Der skal etableres styregruppe på 2-4 stykker, samt en række emnebaserede arbejdsgrupper. Forløbet består af i alt 4 faser. Formålet med BLUP er:

- mobilisere flere frivillige
- styrke det lokale fællesskab
- sparke bæredygtige initiativer i gang.

Der afholdes informationsmøde på højskole i Rudme d. 13/3.

**Hvis nogen der læser dette kunne tænke sig at arbejde med det, er de velkommen til at henvende sig, så formidler vi gerne kontakten til Steen Søgaard.**

Sten Søgaard har sendt en mail til os, med en hurtig tilbagemelding til et meget ambitiøst program. Er det noget vi magter at arbejde med? Eller venter vi og lade tiden arbejder for os?

Vi venter lidt med udviklingsplan. Det ser jo ud som om udviklingen sker af sig selv. Vi følger med på sidelinjen og byder ind hvis vi kan og må. Vi bliver taget meget godt imod, når vi henvender os dels til Rema Stephan Sørensen og Allan Egeris Arentsen fra Stender group.

10. Vi er blevet lovet hjælp til kontakt til Vejdirektoratet ang. støjværn. Der afventes ny støjreducerende asfaltbelægning på E20. Støjværnet kommer måske ikke før den nye togbane er lavet.
11. Forslag til datoer for dialogmøde. Steen holder ferie i skrivende stund, så jeg har ikke resultat om formen på dialogmødet. Håber at få den inden mødet. Dialogmødet bliver et lukket møde. Dvs. bestyrelse og ad hoc-udvalg. Det er vi lidt trætte af. Forslag til datoer d. 11., d. 23. eller 25 maj?
12. Evt. Til Sandra og Inga. Der kommer nye turistbrochurer på tirsdag så jeg laver kuverter til nytilflyttere onsdag og kommer med dem til jer.